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Vse to se je dogajalo v za~etku
februarja, ko smo v uredni{tvu
~asopisa `e razmi{ljali o temah, s
katerimi vas bomo nagovorili v
novi {tevilki Aluminija, drugi v
letu 2014. Kako torej povezati vse
te teme v prijeten uvodnik in ga
zaokro`iti s tovarni{kim utripom? 
Pa naj za~nem pri 8. februarju,
Pre{ernovem dnevu, ko se veliko
govori o kulturi, tako {ir{e, glo-
balno. Pa kultura ni samo domena
ne~esa {ir{ega, kultura je stvar
posameznika in posamezniki
sku paj smo kultura za ograjo na{e
tovarne … Kultura je lahko na{a
bogata umetni{ka zbirka, ki {teje
500 zavidljivih umetni{kih del,
zbirka, na katero smo ponosni,
kultura so umetni{ke slike in foto-
grafije na zidovih na{ih pisarn,
knjige, ki smo jih poslali v svet,
skrbno po~i{~ene poti do na{ih
delovnih mest, za katere smo
odgovorni, kultura je tudi to, da
se zjutraj pozdravimo, da si name-
nimo kak{no besedo ali samo
nasmeh. Vse to je kultura. Ni samo
tisto, kar recitirajo na Pre{erno-
vem trgu v Ljubljani. Ne, nikakor.
Kultura se za~ne pri drobnih vsak -
danjih stvareh, ki v sinergiji tvorijo
skupek posameznikove kulture
in kulture, ki pre`ema celotno
podjetje kot ̀ iv organizem znotraj
ograje. 

In kaj imajo pri tem zmage? Ravno
danes, ko pi{em ta uvodnik, je
na{a smu~arka Tina Maze na
olim pijskih igrah osvojila svojo
drugo zlato kolajno. Na licih sode-

lavcev, ki sem jih ~ez dan sre~eva-
la, je bil tisti pre{erni nasmeh in
besede: »Hej, ali ve{, da je Tinika
zmagala?« To je velika zmaga. Pa
se te zmage dogajajo vsak dan
okoli nas. Tak{ne manj{e zmage,
ki jim morda posve~amo premalo
pozornosti. A nih~e {e ni dobil
velike bitke, ~e ni prej dobil majh-
nih zmag. Vsak dan v tovarni
ustvarjamo. Pretapljamo, ~rpa-
mo, ulivamo, vzdr`ujemo, pre-
ra~unavamo, i{~emo nove poti,
nove mo`nosti, nove na~ine na
poteh na{ih majhnih zmag. Ne gre
za posameznika, tako kot tudi ne
gre samo za Tino. Nismo »solisti«,
gre za ekipo in ni~ ni pomemb-
nej{ega od dobre ekipe. Verja me -
mo, da kot posamezniki mor da ne
zmoremo vsega, a kot ekipa zmo-
remo skoraj vse! 

In kaj je z ljubeznijo? Tisti prijeten
ob~utek, ko gre{ na Valentinov
dan po nekaj urah dela na malico
in te tam pri~aka paket ~okolad-
nih medenjakov v obliki srca.
V~asih je potrebno tako malo za
tisti dober ob~utek. Tisti ob~utek,
da je vsak izmed nas pomemben,
da smo ko{~ek ne~esa ve~jega.
Da nas opazijo, da spremljajo
na{e delo, da nas pohvalijo. Ne
gre za aluminij, gre za ljudi. Ljudje
so tisti, ki dajejo tej lahkotni kovini
srce, du{o, tisto nekaj ve~, kar
ostane, ko se ponovno pretopi,
ko spremeni obliko. Skrbeti
moramo za to na{e srce, navse-
zadnje bo novembra dopolnilo ̀ e
60 let.p

»A nih~e {e ni dobil velike bitke, ~e ni prej dobil majhnih zmag.«

Kultura,
ljubezen in zmage

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA

UVODNIK
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Proizvodnja aluminija v Evropi
zaradi razli~nih dejavnikov naza-
duje `e nekaj let. Dale~ najve~ji
vpliv imajo nekonkuren~nost
cene elektri~ne energije in dodat-
ne dajatve v obliki raznovrstnih
davkov. Po drugi strani pa poraba
aluminija v Evropi konstantno na -
ra{~a, kar pomeni nenehno
pove~evanje odvisnosti od uvo-
za. Leta 2012 je bila povpre~na
poraba aluminija 22 kilogramov
na prebivalca. Uvozna odvisnost
je presegla 50 odstotkov zaradi
zmanj{anja proizvodnje za 36
odstotkov v zadnjih petih letih, in
to kljub temu, da smo porabili 4,1
milijona ton recikliranega alumi-
nija. Glede na dejstvo, da je EU
neto izvoznik recikliranega alu-
minija, je primanjkljaj tega alumi-
nija 22-odstoten. Samo leta 2012
je bilo iz EU izvo`enih 750.000 ton
recikliranega aluminija.

Ob védenju, da je aluminij z 8
odstotki tretji najpogostej{i ele-
ment takoj za kisikom in silicijem
in ga je mo`no ne{tetokrat ponov -
no uporabiti, je taka strategija kra-
tkovidna. ̂ e upo{tevamo dejstvo,
da primarna proizvodnja direkt no
zaposluje 80.000 ljudi, ~e upo{te -
va mo {e predelavo, pa ta {tevilka
naraste na 255.000 zaposlenih, ki
tako ustvarijo {e 1 milijon posred-
no zaposlenih, je kratkovidnost
toliko ve~ja.
Celotna strategija naj bi temeljila
na zmanj{anju toplogrednih pli-
nov in ohranjanju okolja. V Evropi
smo od leta 1990 zmanj{ali ekvi-
valent izpustov CO2 za 53 odstot -
kov in izpuste PFC za 90 odstot -
kov zaradi zmanj{anja {tevila
anodnih efektov v procesu prido-
bivanja aluminija, kljub temu pa
so tu nenehni pritiski in odganja-
nje tovrstne industrije iz EU. Kot

sem `e omenil, proizvedemo
danes na svetu 50 milijonov ton
aluminija, in ~e ga ne bomo v
Evro pi, ga bodo proizvedli kje
drugje in skoraj zagotovo s slab{e
obvladovanimi ekolo{kimi stan-
dardi. Vse to posku{a Evropa
uravnavati z nekak{nimi birokrat-
skimi mehanizmi, ki so v~asih
naravnost sme{ni in vodijo v
nekonkuren~nost. 
Ne vem to~no, kako bo z Evropo,
ampak aluminij bo zagotovo
pre`ivel v konkurenci drugih ma -
terialov. Aluminij ima enkratno
kombinacijo: je lahek, lahko ga je
obdelovati, ima odli~no elektri~ -
no prevodnost, je trden, odporen
na korozijo in nenazadnje ga je
mo`no ne{tetokrat ponovno upo-
rabiti. Skratka, tega materiala nam
ne bo nikoli zmanjkalo in tako je
ogromno razvojnega potenciala
vlo`enega v vsestransko uporab-

UPRAVA

Evropa in aluminij 

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^, MARJAN JUS

Dr. Zlatko ^u{, ~lan Uprave Taluma

Postavitev nove hale v Argentini

Svetovna proizvodnja primarnega aluminija je pravkar dosegla 50 mili-
jonov ton na leto. Slaba polovica tega se danes proizvede in porabi na
Kitajskem, proizvodnja in poraba aluminija pa konstantno nara{~ata tudi
na preostalih celinah. Kaj pa Evropa?
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nost. Ne smemo pozabiti tudi na
dejstvo, da uporaba recikliranega
aluminija pomeni 95-odstotni pri-
hranek pri porabi energije. Glede
na to, da se 75 odstotkov doslej
proizvedenega aluminija {e ved-
no uporablja, si lahko zami{ljate,
kak{na banka energije je v tem
materialu. Trenutna stopnja reci-
kla`e presega 90 odstotkov v grad -
beni{tvu in transportu, v embala` -
ni panogi pa je ta stopnja 60-od -
stotna.
Z uporabo aluminija v avtomobil-
ski industriji je mo`no te`o avto-
mobila prepoloviti. Danes je v
povpre~en avtomobil v Evropi
vgrajenih 140 kilogramov alumi-
nija. Na ra~un zmanj{ane te`e se
tako letno prihrani 65 litrov goriva
na avtomobil.
Glede na `e omenjene izvrstne
lastnosti je aluminij uporaben tudi
v embala`i hrane. Zelo pogosto
se sre~amo s plo~evinkami. 
V Evropi je bilo leta 2011 recikli-
ranih 68 odstotkov ali 25 milijard
plo~evink. Ne neh no pove~eva-
nje zbiranja in ponovne uporabe
plo~evink je prav tako velik izziv
za Evropo in tudi za Slovenijo, kaj-
ti ponovna predelava je relativno
enostavna in kaj lahko se zgodi,
da isti aluminij uporabljamo v
svojem `ivljenju ve~krat. Ni~
nenavadnega ne bi bilo, ~e bi alu-
minij, iz katerega je bila narejena
plo~e vin ka, pozneje sre~ali {e v
avtomobilu, s katerim se vozimo,
in na koncu v aluminijastem pro-
filu stavbnega pohi{tva, vgrajene-
ga v hi{o, v kateri `ivimo ali dela-
mo.
Res je, da ni ve~ veliko vojn, v
katerih bi se bojevali za oblast nad
viri. Tudi ~e so, so malo druga~e
zapakirane. Prepri~an sem, da se
noben Ameri~an v Iraku ni boje-
val zaradi tega, ker bi imel Ira~ane
tako neznansko rad. Je pa zelo
pomembno, kdo bo imel oblast
nad viri. Evropa je imela dolga
stoletja oblast nad viri prek svojih
kolonij po svetu. Kaj pa danes? 
[e pred 30 leti je bila ve~ina alu-
minija proizvedenega v Evropi in
ZDA. Takrat na Kitajskem ni bilo
nobene omembe vredne proiz-
vodnje aluminija. ZDA bodo `e
znale poskrbeti zase – kot vedno.
Ali bomo v Evropi `e ~ez 10 let
popolnoma odvisni od uvoza alu-
minija?p

V Talumu sodelujemo z njimi `e
ve~ kot 15 let. V tem delu Evrope
so eden na{ih najpomembnej{ih
kupcev rondelic. Proizvodnjo tub
v zadnjih letih modernizirajo z
novimi, hitrej{imi linijami za tube.
Novej{e proizvodne linije za tube
omogo~ajo danes hitrosti 200 tub
na minuto in ve~, pri ~emer je
kakovost rondelic za doseganje
maksimalnih hitrosti proizvodnih
linij {e toliko bolj pomembna.
V podjetju Tubapack so Talum ̀ e
pred leti prepoznali kot zelo zane-
sljivega partnerja in dobavitelja
rondelic, ki je sposoben slediti nji-
hovim visokim kakovostnim zah-
tevam. 
Kakovost rondelic pa ni edini kri-
terij, ki ga moramo izpolnjevati,
da nas kupec uvrsti v rang doba-
vitelja A. Enako pomembni krite-
riji, po katerih nas kupci ocenju-
jejo, so {e: izpolnjevanje dogovor-
jenih terminov dobav, konku-
ren~nost prodajne cene, sklad-
nost certifikatov s standardom
ISO 9001, raven komunikacije s
kupcem in koeficient reklamacij.
V odvisni dru`bi Talum Rondelice
smo vsake razvrstitve med A-
dobavitelje zelo veseli, saj je to
dodatna potrditev na{ih prizade-
vanj, da postanemo v evropskem
in svetovnem merilu kot proizva-
jalec rondelic {e bolj prepoznav -
ni.p

TALUM RONDELICE

Talum kot dobavitelj rondelic
ocenjen z najvi{jo oceno

Tehtanje rondel

From: Hafner Josef [mailto:Josef.Hafner@bruderer.com]
Sent: Wednesday, February 12, 2014 8:32 PM
To: Godicelj Tomaz
Subject: Gold Medal

Hi Mister Godicelj.
We did it. Together. Congratulations. Slovenia with the Gold medal. With my best regards from our ski
holidays in Ladis Austria.

Josef Hafner

Tubapack je slova{ki proizvajalec aluminijastih tub s proizvodnjo ve~
kot 200 milijonov tub letno. Podjetje ima 40-letno tradicijo in izhaja iz
tovarne aluminija v @iarju nad Hronom. Danes je podjetje v zasebni lasti. 

TOMA@ GODICELJ
FOTO: SRDAN MOHORI^



Dejavnost podjetja je v ve~ini pri-
lagojena potrebam skupine Ta -
lum in v manj{i meri, vsaj za zdaj,
podjetjem zunaj nje. Prihodek
izven skupine Talum na podro~ju
storitev prevzemne kontrole in
laboratorija je bil v skladu s pla-
niranim, vendar od leta prej vi{ji
za 25 odstotkov in za 5 odstotkov
vi{ji glede na najbolj{i rezultat iz
poslovanja, dose`en leta 2011.
Glede na gospodarske razmere v
Sloveniji je to uspeh, ki so ga z
ve~jim ali manj{im prispevkom
dosegli vsi sodelavci In{tituta, tisti
na fotografiji in tudi tisti, ki jih
objektiv ni zajel. Vsem {e enkrat
hvala.

Za Talum In{titut lahko trdimo, da
imamo usposobljeno osebje, ki
na ustrezni opremi izvaja ve~ino-
ma standardizirane preskusne
metode, tako da so rezultati analiz
kot »proizvodi« laboratorija tako v
elektronski kot pisni obliki to~ni,
jasni, popolni in nedvoumni. To
je potrdil tudi ocenjevalni obisk
Slovenske akreditacije konec leta
2013 z raz{iritvijo obsega akredi-
tacije, ki ocenjuje skladnost vode-
nja kakovosti in tehni~nih zahtev. 
Naj navedemo {e del pomembnih
zna~ilnosti uspe{nega dela in pri-
zadevanj sodelavcev v minulem
letu:

- uspe{no izvedeno sodelovanje
v medlaboratorijskih testiranjih
doma in v tujini,

- objava dveh prispevkov na stro-
kovni konferenci Slovenskega
kemijskega dru{tva v Mariboru,

- uspe{no izvedena organizacija
mednarodne udele`be labora-
torijskih ekip iz Slovenije in JV
Evrope na medlaboratorijskem
primerjalnem testu emisij v zrak,

- sodelovanje z notranjimi in
zunanjimi podjetji na podro~ju
razvoja novih proizvodov in sto-
ritev.

Pri delu bomo preizku{ali nove
na~ine in pristope z veliko mero
energije, timskega dela in z

ustvarjanjem ustreznih razmer za
delo, kar vse nam bo omogo~alo
hiter odziv na izzive in prepozna-
vanje prilo`nosti – torej `elimo
biti ne samo odprti za sodelovanje
in pripravljeni nanj, pa~ pa tudi
ustvarjalni in podjetni. Tako
bomo na najbolj{i na~in obele`ili
dve leto{nji obletnici: 10. obletni-
co pridobitve akreditacijske listi-
ne in 60. obletnico dru`be Talum.
Verjamem, da nam bo uspelo, saj
skupaj zmoremo skoraj vse.p
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TALUM IN[TITUT

Cilji dose`eni

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

V letu 2013 je bil obseg storitev prevzemne kontrole in laboratorijskih
preiskav tak{en, da so bili izpolnjeni in tudi prese`eni zastavljeni plani,
poslovanje dru`be pa tako pozitivno.

Sodelavke in sodelavci dru`be Talum In{titut
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V torek, 11. februarja 2014, je
Slovenija dobila dve bronasti
olimpijski medalji, k nam pa so
tisti dan prispela kar {tiri okolje-
varstvena dovoljenja z veljavnost-
jo 10 let. Seveda dogodka nista
primerljiva po trudu in {e mar si -
~em, kar mora {portnik vlo`iti v
svoj uspeh, vendar moramo
povedati, da smo si mi za ta dovo-
ljenja prizadevali skoraj tri leta po
reorganizaciji dru`be. Je to razlog
za veselje, kakr{no je Slovenija
pokazala ob uspehih {portnikov?
Gotovo ne. Vendar pa smo zado-
voljni, da smo po sedmih letih
ponovno dokazali, da je dru`ba
Talum skladna z okoljevarstveni-
mi zahtevami, ki so se dogodile
od leta 2007 dalje, sicer dovoljena
ne bi bila izdana. Po drugi strani
pa to pomeni nove zahteve, sedaj
porazdeljene po posameznih
dru` bah in s specifi~nimi zahte-
vami. [tevilo poro~il bo s {estin -
dvajsetih, pripravljenih v letu
2014, naraslo na najmanj dvain{ti -
ri deset v letu 2015, kar je manj raz-
veseljivo. Z ustrezno informacij-
sko podporo pa bo tudi to mo`no
pravo~asno izvesti.
Letos prvi~ pripravljamo poro~ila
za emisije toplogrednih plinov
(TGP) v skladu s standardom ISO
14065, po Uredbah Komisije o

spremljanju emisij TGP in poro -
~anju {t. 600/2012/EU in 601/
2012/EU. Poleg tega bo treba pri-
praviti tudi ocene tveganja pri
izra~unih emisij CO2 za vse tri
odvisne dru`be, to je za Talum
Aluminij, Talum Livarna in Talum
Rondelice. Preverjanje izra~unov
in dokumentacije bo izvajal Slo -
venski in{titut za kakovost (SIQ),
ki mu je Slovenska akreditacija
podelila akreditacijo za izvajanje
sistema preverjanja po standardu
ISO 14065; poleg Slovenskega
in{tituta ima to akreditacijo {e
Bureau Veritas Certification
(BVC). Mednarodni standard ISO
14065, ki spada v dru`ino stan-
dardov za ravnanje z okoljem,
namre~ dolo~a na~ela in zahteve
za organe, ki bodo izvajali vred-
notenje ali preverjanje navedb o
emisijah toplogrednih plinov.
Doslej smo vse zahteve ve~ kot
izpolnili in verjamem, da bo tudi
tokrat tako.p

EKOLO[KI OTOK

Tekma s ~asom za okoljsko poro~anje
in ISO 14065

Ponovno se je za~ela vsakoletna dirka s ~asom. Do 31. marca je namre~
treba oddati vsa okoljska poro~ila, saj so obvezna za vsako podjetje,
ki ima pridobljeno okoljevarstveno dovoljenje. ^e na hitro se{tejemo
vsa poro~ila za leto 2013, jih bo {estindvajset, in to bolj ali manj
obse`nih. Pripravita jih slu`ba Sistemi upravljanja in Talum In{titut glede
na pooblastila dr`ave in posameznih odvisnih dru`b.

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

^istilna naprava v livarni



Da bi lahko nakupili ustrezne
koli~ine elektri~ne energije, po -
trebne za regulacijo frekvence in
drugih sistemskih storitev ter za
pokrivanje izgub na prenosnem
omre`ju, objavlja ELES razpise
in/ali avkcije za nakup elektri~ne
energije za izvajanje izravnave
sistema in druge sistemske stori-
tve ter za nakup elektri~ne ener-
gije za pokrivanje izgub na pre-
nosnem omre`ju. 
Pomembne sistemske storitve so
primarna, sekundarna in terciar-
na regulacija frekvence. Frek ven -
ca je ~asovno zelo dinami~na
spremenljivka, odvisna od trenut-
nega ravnote`ja med proizvodnjo
in porabo. Regulacija frekvence
poteka s spreminjanjem izhodne
mo~i ustrezno opremljenih elek-
trarn.
Primarna in sekundarna regulaci-
ja je avtomatski proces, reguliran
s solidarnostno pomo~jo energet-
skih sistemov (UCTE) in proiz-
vodnih enot elektri~ne energije.
Terciarna regulacija frekvence pa
je namenjena nadome{~anju
elektri~ne energije izpadlih proiz-
vodnih enot. Predpisana velikost
rezerve za terciarno regulacijo je
enaka mo~i najve~je proizvodne
enote. V Sloveniji so najve~je eno-
te jedrska elektrarna Kr{ko, peti
blok v [o{tanju in hidroelektrarna
Av~e.
V skladu z razpisom ELES-a je za
en produkt terciarne regulacije
frekvence za obdobje 2014–2018
sklenil pogodbo tudi Talum sku-
paj z GEN energijo in Holdingom
Slovenske elektrarne. V sistemu
zakupa delovne mo~i in nakupa
elektri~ne energije, potrebne za
zagotavljanje terciarne regulacije

frekvence, sodelujemo z elektro-
lizo C mo~i 128 MW.
V tujini je `e dolgo praksa, da lah-
ko sistemske storitve nudijo tudi
porabniki elektri~ne energije, in to
je tokrat uspelo tudi nam. Namesto
da se ob te`avah v energetskem
sistemu za`ene velik elektri~ni
agregat (ki mora biti vedno v rezer-
vi in ~akati ~as, ko ga potrebuje-
mo), se tako izklopi velik porabnik
in ponudi svojo mo~ in energijo za
re{evanje sistema.
Na{a velika prednost, ki je ne
more zagotoviti noben proizvod-
ni agregat, je, da se lahko izklo-
pimo v sorazmerno kratkem ~asu,
v 5 minutah. Na{a slabost pa je,
da je elektroliza lahko izklopljena
najve~ 2 uri. Za zagotavljanje sta-
bilnega delovanja na{ega proiz-
vodnega procesa je potem po -
treb na {e pavza do naslednje akti-
vacije. Vsa tri podjetja skupaj lah-
ko s povezavo svojih storitev za -
dostijo vsem zahtevam iz razpisa.
Nosilec pogodbe za zagotavljanje
terciarne regulacije je GEN ener-
gija. 

Sama aktivacija terciarne regula-
cije v praksi deluje tako, da se
mora v primeru te`av v elektro -
energetskem sistemu o nadaljnjih
aktivnostih najprej odlo~iti glavni
dispe~er republi{kega centra
vodenja ELES (RCV). Zahtevo z
jasnimi navodili (zahtevana mo~
v zahtevanem ~asu) sporo~i
dispe~erju v GEN energiji, ta pa
se odlo~i, katere agregate bo
vklju~il v sistem in za koliko ~asa.
^e se odlo~i za Talum ali ~e je `e
RCV zahteval 5-minutni produkt
(torej elektrolizo C), dispe~er GEN
energije obvesti Talu mo vega
dispe~erja o zahtevani aktivaciji.
Mo`no je zni`anje mo~i 0–60 MW
ali izklop celotne elektrolize C, to
je 128 MW.
Zahteve za izvedbo terciarne
regulacije so zelo ostre in za nedo-
seganje zahtev so v pogodbi
dolo~ene pogodbene kazni, ki so
zelo visoke. Zato je zelo pomem-
bno, da vsi dispe~erji delujejo
zelo strokovno, hitro in zaneslji-
vo. Dispe~er – v Talumu mu pra-
vimo vodja izmene v stikalnici –
mora biti pripravljen v vsakem

trenutku reagirati v nekaj minu-
tah. Za doseganje teh strogih kri-
terijev je zelo pomembno, da se
dispe~erji med sabo tudi dobro
poznajo.
V ~etrtek, 13. 2. 2014, smo pova-
bili v Talum dispe~erje in planerje
iz GEN energije. Pokazali smo jim
tovarno, predvsem elektrolizo in
energetske naprave. Predstavili
smo jim na{e zmogljivosti, pred-
nosti in tudi kak{no te`avo. Na
skupnem sestanku so si dispe~erji
med sabo izmenjali poglede in se
dogovorili o na~inu izvajanja
potrebnih aktivnosti. Da jih bomo
{e bolje izvajali, na~rtujemo tudi
pripravo skupnih obratovalnih
navodil. Uradni del se je kon~al v
na{i restavraciji, kjer je bila ob
dobri hrani in kapljici dana {e
dodatna obljuba o dobrem sode-
lovanju. Ob slovesu smo prejeli
povabilo, da si na{i dispe~erji
ogledajo Center vodenja skupine
GEN in Svet energije – interaktivni
multimedijski center, ki obisko-
valcem omogo~a potovanje v svet
energije in energetike.p
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Terciarna regulacija frekvence kot orodje za
zni`anje cene elektri~ne energije
Sistemski operater prenosnega omre`ja je v skladu z dolo~ili slovenske
energetske zakonodaje med drugim odgovoren tudi za upravljanje pre-
tokov elektri~ne energije po prenosnem omre`ju, za zagotavljanje
sistemskih storitev in za pokrivanje izgub elektri~ne energije, ki nasta-
nejo med prenosom po prenosnem omre`ju.

MILAN @UMBAR
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Dispe~erji in planerji dru`be GEN energija iz Kr{kega
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»Ozki trak je polproizvod. Gre za
liti aluminijasti trak {irine od 160
do 230 cm. Iz tega se nato na izse-
kovalnih avtomatih izsekavajo
rondice in rondele razli~nih pre-
merov in debelin. Aluminijaste mu
traku dodajamo razli~ne primesi
(legirni elementi), s katerimi
izbolj  {a mo  njegove lastnosti.« V
nadaljevanju me je zanimalo, ka -
ko poteka delovni dan na ozkem
traku, katere so Bogdanove za dol -
`itve in s kak{nimi izzivi se sre~uje
na svojem delovnem mestu.
Zjutraj se najprej sre~am s prede-
lovalcem ali vodjo predhodne
izmene in si pridobim vse potreb-
ne informacije o tem, kako je
potekalo delo v prej{nji izmeni.
Te informacije so zelo pomemb-
ne, saj tako izvem, ali so morda
kje kak{na ozka grla, ki bi lahko
vplivala na nemoteno delovanje
proizvodnega procesa. Nato v
obratu  ugotovim, kak{no je stanje
pri pe~i, ali imamo zadostno
koli~ino materiala in kak{na je
njegova kakovost, ali je odliti trak
ustrezen. Kakovost taline za odliti
trak preverjamo s spektrografski-
mi analizami, ki jih za nas oprav -
ljajo sodelavci iz podjetja Talum
In{titut. Pri teh analizah se ugota-
vlja pravilna kemijska sestava alu-
minijske taline. Debelino traku
preverjamo z volmerjem, more-
bitne razpoke na materialu pa z
ultrazvo~no napravo CMS.
Imamo to~no dolo~en normativ,
koliko je lahko na ozkem traku
napak in kdaj ga je treba dati v

izmet za ponovno predelavo v
pe~i. Ko pridobim vse potrebne
informacije o stanju, sledi pregled
plana, iz katerega je razvidno,
kak{ne dnevne zadol`itve nas
~akajo. Planiranje je zelo pomem-
bno za nemoten proces. Planirajo
se morebitni zastoji zaradi popra-
vil, obseg proizvodnje … Nato je
treba dobavo taline uskladiti {e z
elektrolizo in z livarno gnetnih zli-
tin. To storim tako, da pokli~em
obrat elektrolize in obrat livarne
ter se z njimi uskladimo. [ar`a alu-
minija se na ozkem traku porabi
v treh urah in zelo pomembno je,
da imamo v tem ~asu na voljo `e
novo {ar`o, saj bi bili v nasprot-
nem primeru zastoji, vsak zastoj
pa je za podjetje stro{ek. Do sep-
tembra smo delali na dveh linijah,
kar pomeni, da smo bili polno
zasedeni. Aluminij so nam iz elek-
trolize dostavili petkrat ali {estkrat
na izmeno. Zdaj se je proizvodnja
zaradi gradnje novih pe~i nekoli-
ko umirila, kar pomeni, da bosta
danes elektroliza in livarna dosta-
vili talino kakih trikrat v osmih
urah. 
Ko je torej znan plan dela, si to
delo ob jutranji kavici porazdeli-
mo in si izmenjamo vse potrebne
informacije, razre{imo morebitne
probleme in dileme, nato pa se
lotimo vsakodnevnih obveznosti.
Legirne elemente, ki dolo~ajo
zna~ilnosti traku, dodajam sam in
vedno sodelujem pri prelivanju
taline v livno pe~. Do tega opra-
vila namre~ ~utim veliko odgo-

vornost, zato `elim biti prisoten
in nadzirati proces. Med proiz-
vodnim procesom sem ves ~as
zraven, tako reko~ spremljam tali-
no od vstopa v obrat pa vse do
nastanka polizdelka v obliki kolu-
ta, ki se nato uskladi{~i. Zgodi se
tudi, da pride do kak{nih okvar
ali zastojev. Takrat je zelo
pomembno, da ostane{ priseben
in posku{a{ hitro ter razsodno
reagirati.

Ker `elim, da bi bile delovne raz-
mere za nas delavce bolj{e, la`je
in varnej{e, sem za izbolj{anje
podal kar nekaj koristnih predlo-
gov in izbolj{av.
Zaradi veliko izku{enj pri litju tra-
ku sem bil izbran, da sodelujem
v ekipi livarjev za zagon proiz-
vodnje v Argentini. To mi pomeni
predvsem velik izziv in zadovolj-
stvo, da lahko dodam tudi svoj
prispevek k razvoju Taluma.p

MOJ DELOVNI DAN

Izbran za Argentino

BOGDAN KORES
FOTO: SRDAN MOHORI^

Bogdan Kores se je v tovarni zaposlil leta 1988. Bil je mlad in vedel je,
da je pred njim {e slu`enje voja{kega roka in da bo treba opraviti tudi
to obveznost. V tovarno se je spet vrnil 1. marca 1990 in za~el svojo
slu`beno pot, sprva na liniji za ozki trak v Livarni 2, kasneje pa tudi pri
{irokem traku in `ici. Preizkusil se je v marsi~em in si z delom nabral
veliko izku{enj. Kasneje so zdru`ili enoti za rondelice in ozki trak ter
vse skupaj poimenovali kar Rondelice. Od takrat dalje so njegove
zadol`itve povezane z ozkim trakom. Na vpra{anje, kaj je ozki trak, mi
pojasni:

Bogdan Kores na delovnem mestu
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In`enir v
pravem
pomenu
besede

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Andrej Orovi~

Pogovarjali smo se z Andrejem
Orovi~em, diplomiranim in`enirjem
strojni{tva, ki robote u~i delati.

INTERVJU
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Za za~etek nam povej nekaj o svoji
mladosti. Kje si »gor rasel«, kje si
hodil v osnovno {olo?

Rodil sem se 25. aprila 1973 kot
prvi od treh otrok o~eta Stanislava
in matere Marjane. Imam {e dve
mlaj{i sestri. Otro{tvo sem pre`iv -
ljal na na{i kmetiji in ob reki
Polskavi v na{i bli`ini. Osnovno
{olo sem prva {tiri leta obiskoval
na podru`ni~ni O[ Videm na
Selih, preostala {tiri leta pa na
Vidmu. @e kot otroka me je bolj
zanimalo razstavljanje raznih
malih gospodinjskih aparatov kot
u~enje, s ~imer sem vedno jezil
svojo mamo. V predalih pisalne
mize, kjer so drugi otroci imeli
{olske potreb{~ine, sem jaz imel
izvija~e, s katerimi sem razstavljal
ure, radie in {e marsikaj drugega,
kar sem kasneje tudi sestavljal. 

Kateri poklic si si nato izbral, kje
je bila tvoja prva slu`ba?

Vpisal sem se v {olo za avtokle-
parja, vendar sem se v prvem let-
niku prepisal in se {olal za obli-
kovalca kovin, po doma~e stru-
garja. V ~asu {olanja na Ptuju sem
zaprosil za kadrovsko {tipendijo
v takratnem TGA. Razpisana je
bila samo ena {tipendija, na psi-

holo{kih testih pa nas je bilo prek
30. Izbran sem bil za dobitnika
{tipendije, vendar sem jo dobil
samo en mesec, ker so zaradi
takratne krize ukinili vse {tipen-
dije. Po kon~ani voja{ki obvezno-
sti sem se zaposlil na Ptuju pri
podjetju Ivanu Gomil{ku, s. p., ki
je izdeloval reduktorje. Tam sem
delal tri leta in si nabral veliko
izku{enj na podro~ju strojne
obdelave, saj sem delal na razli~ -
nih strojih, kot so stru`nice, rez-
kalni stroji, stroji za izdelavo zob-
nikov itd.

[olanje si nato nadaljeval ob delu.
Kako je to potekalo?

Na Delavski univerzi na Ptuju so
za~eli izobra`evati za strojnega
tehnika, oglas je bil tudi na oglasni
deski v podjetju in tako sva se s
sodelavcem vpisala. [olanje je tra-
jalo dve leti. Kasneje, ko sem bil
`e zaposlen v Talumu, pa sem se
vpisal na Vi{jo strokovno {olo v
Celju, smer strojni{tvo, in jo
uspe{ no dokon~al.

Kdaj si pri{el v Talum in kaj je bilo
tvoje prvo delovno mesto pri nas?

V Talum sem pri{el januarja leta
2002 na delovno mesto elektroli-

zerja v hali C. Delal sem v izmenah
pri menjavi anodnih blokov,
~rpanju aluminija ter poslu`eva-
nju z `erjavom.

Kasneje si nekajkrat menjal delov -
no mesto. Kaj vse si delal?

Ko sem `e {tiri mesece delal v
elektrolizi, so iskali novega sode-
lavca v delovni enoti Izparilniki
za izdelavo filmov in sitotiskar-
skih sit za izdelavo izparilnih
plo{~. Prijavil sem se in po {tirih
mesecih v elektrolizi sem {el delat
v DE Izparilniki. Delal sem v kon-
strukcijski delavnici. Po na~rtih,
ki jih je poslal kupec, sem izdelal
sliko kanalskega sistema izparil-
ne plo{~e z dolo~enimi spremem-
bami, da jo je bilo tehnolo{ko
mogo~e izdelati. Nato je sledila
izdelava filma in tiskarskega sita.

Zdaj si zaposlen v Talum Ulitki, 
d. o. o. Kaj dela{?

V Talum Ulitke sem pri{el kot teh-
nolog za stojno obdelavo, ker so
v tistem ~asu potekali dogovori za
strojno obdelavo ulitkov WB6 za
takratnega kupca. To potem ni
bilo realizirano, tako da sem prev-
zel delovno mesto tehnologa za
finalizacijo ulitkov in skrbel za

iskanje najprimernej{ih metod in
orodja za ro~no ~i{~enje ulitkov.
Takrat je bil kupljen petosni CNC-
stroj Koyama, ki je precej olaj{al
delo v finalizaciji, saj ni bilo ve~
potrebno ro~no rezanje napajal-
nikov na ulitkih. Za vsak nov uli-
tek, ki se obdeluje na tem stroju,
je treba izdelati vpenjalno pripra-
vo in program, po katerem stroj
deluje, in to je bila tudi moja nalo-
ga.

Si strojnik, ukvarja{ se predvsem
z mehansko obdelavo ulitkov.
Povej nam, kaj natan~no to po -
meni.

To pomeni, da gredo ulitki po litju
na obdelavo na stru`nice ali rez-
kalne centre, na katerih se obde-
lajo po na~rtih kupca. Vse skupaj
se za~ne pri povpra{evanju kup-
ca, ko je treba na podlagi prejetih
na~rtov oceniti ~as obdelave
posameznega kosa ter stro{ke za
vpenjalno napravo in orodje. ^e
naredi{ kalkulacijo z nekim fak-
torjem varnosti, se lahko zgodi,
da posla ne dobi{, ker je cena ulit-
ka previsoka; ~e kalkulira{ na
spod njo mejo, pa se lahko zgodi,
da posel dobi{, vendar ne more{
dosegati ~asov, ki si jih predvidel
v ponudbi. Minuta obdelave na

»Ko sem `e {tiri mesece delal v elektrolizi, so iskali novega sodelavca v delovni
enoti Izparilniki za izdelavo filmov in sitotiskarskih sit za izdelavo izparilnih plo{~.« 
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CNC-stroju v povpre~ju stane 1
evro , in ~e se zmoti{ samo za 1
minuto pri seriji 100.000 kosov na
leto, je to 100.000 evrov minusa.

V proizvodnji ulitkov imate med
drugim tudi CNC-stroje. Kaj po me -
ni kratica CNC in kaj delate na teh
strojih?

Kratica je angle{ka, pomeni pa
computer numerical control ali
po slovensko ra~unalni{ko nu -
me ri~no krmiljenje. Na teh strojih
poteka mehanska obdelava ulit -
kov, pri ~emer z vrtenjem ulitka
na stru`nici ali orodja na obdelo-
valnih centrih z orodjem odvze-
mamo material. 

V~asih dobite tudi reklamacijo.
Kako reagirate takrat? Lahko opi -
{e{ kak primer?

Re{evanje reklamacij neposredno
ni moje podro~je dela, vendar pa
se intenzivno vklju~ujem v iska-
nje vzrokov za nastanek nesklad-
nosti in potem re{evanje te te ̀ a -
ve. Lahko povem za zadnji pri-

mer, ko je kupec po izdelanih ve~
kot 150.000 kosih na{el en sam
kos, na katerem je bilo zamaknje-
no jedro, in ustavil dobavo vseh
kosov. Pri{la je ekipa, ki je skupaj
z nami iskala vzrok za nastanek
te napake tako dolgo, da smo
odkrili ta vzrok. Dokler ne bo
sistemsko re{eno iskanje vzroka,
je potrebna 100-odstotna kontro-
la kosov pred odpremo, to pa
pomeni prebiranje kosov, ki so ̀ e
v skladi{~u. V tem primeru sem
skonstruiral pripravo za merjenje
in avtomatski prenos podatkov na
ra~unalnik.

Ulivanje na gravitacijskih livnih
strojih poteka s pomo~jo robotov.
Konstruiral si robota, ki so ga kas-
neje izdelali v dru`bi Talum Servis
in in`eniring. Lahko pove{ kaj ve~
o tem?

Iskali smo re{itev, kako livarju
olaj{ati delo pri livnem stroju, da
mu ne bi bilo treba ro~no pre -
na{ati taline ter potem jemati
vro~ega kosa iz stroja. Vsi, ki so
ponujali robotske celice za litje,

so ponujali po dva robota, enega
za nalivanje taline in enega za
jemanje ulitkov iz stroja. Direk -
torja sem prepri~al, da je mogo~e
z enim robotom liti in jemati ulitke
iz stroja. Tako smo kupili rabljen
robot za 20.000 evrov, jaz pa sem
skonstruiral roko z nalivno zaje-
malko. Robot smo potem posta-
vili k livnemu stroj in testirali delo-
vanje. Pri tem je pomembno vlo-
go igral tudi Marko Planin{ek iz
Vzdr`evanja. Izdelal je elektro-
projekt in robot obudil v ̀ ivljenje.
Po {estih mesecih testiranj v redni
proizvodnji je Servis in in`eniring
robot prestavil na zdaj{njo loka-
cijo, kjer sedaj en robot poslu`uje
dva livna stroja. Tako imamo
sedaj `e tri livne celice.

Dru`ba Talum Ulitki do`ivlja ne -
kak{en preporod, saj ni ve~ v
rde~ih {tevilkah. Povej nam kaj o
svoji dru`bi. Si zadovoljen v okolju,
v katerem dela{? So odnosi dobri?

^e ne bi verjel v Ulitke, verjetno
`e dolgo ne bi ve~ delal tukaj,
ampak bi {el naprej. Lansko leto

smo v ̀ ivljenje spravili ve~ kot 26
novih proizvodov, kar pomeni,
da se moj delavnik ne kon~a ob
pol treh, ampak dostikrat ob petih
ali {estih. 

Kaj pa Talum? Letos bomo prazno-
vali 60. obletnico. To je velika
stvar. Ali misli{, da se zaposleni (v
tvojem okolju in nasploh) dovolj
zavedajo pomena tega visokega
jubileja?

Mene bolj skrbi, ali se tega zave-
data na{ lastnik in dr`ava.

S strojni{tvom se ukvarja{ tudi
zunaj tovarne. Nam lahko opi{e{
tudi ta del svojih aktivnosti?

Ja, v prostem ~asu se ukvarjam s
konstruiranjem in izdelavo na -
men skih strojev in naprav. Gre
predvsem za stroje za pakiranje,
sestavljanje, bru{enje, krivljenje,
transport. Nazadnje sem izdelal
stroj za krivljenje okvirjev iz alu-
minija za televizor Philips. Takih
okvirjev izdelajo ve~ kot 200.000
na leto.p

»Iskali smo re{itev, kako livarju olaj{ati delo pri livnem stroju, da mu ne bi bilo
treba ro~no pre na{ati taline ter potem jemati vro~ega kosa iz stroja.« 



Nezgode pri delu
Iz prilo`enega grafa je razvidno,
da se je v skupini Talum v nave-
dem letu pripetilo 24 nezgod pri
delu. Zaradi njih je bilo izgublje-
nih 312 delovnih dni. V vseh pri-
merih smo imeli opravka z nezgo-
dami, ki so se kon~ale z la`jimi
po{kodbami, posledi~no pa smo
glede na prej{nja leta izgubili
manj delovnih dni. S tem smo do -
segli ciljani vrednosti glede res-
nosti in pogostosti nezgod pri
delu za leto 2013. V skoraj 60 od -
stotkih so to po{kodbe prstov ro -
ke ali delov roke in so posledica
premajhne pazljivosti pri opra-
vljanju dela ali opravil v zvezi z
delom.

Delovna oprema
Z rednimi pregledi delovne opre-
me, ro~nega elektri~nega orodja,
privezovalnih elementov, lestev
in osebne varovalne opreme za
delo na vi{ini je bila dose`ena
skoraj 100-odstotna skladnost
opreme. Glede na nastalo situaci-
jo vso omenjeno opremo pregle-
damo z lastnim kadrom, tako da
storitve zunanjih in{titucij upora-
bljamo samo za preglede tla~ne

opreme, dvi`nih naprav in plin-
skih instalacij. V skladu z zahte-
vami zakonodaje {e naprej pre-
gledujemo lokacije in izdelujemo
elaborate eksplozijske ogro`eno-
sti za posamezne obrate, prav
tako smo v letu 2013 nadaljevali
periodi~ne preglede plinskih na -
peljav.

Delovno okolje
V skupini Talum meritev delov-
nega okolja lansko leto nismo
opravljali. Meritve bodo po redni
periodiki izvedene v letih 2014 in
2015.

Po`arna varnost
Na podro~ju po`arne varnosti se
je lani v skupni Talum pripetilo
11 za~etnih po`arov. Na podro~ju
preventive je bilo izdanih 57
dovoljenj za opravljanje vro~ih
del v trajanju 142 ur. Redni pre-
gledi aktivne po`arne za{~ite so
potekali po planu pregledov. Vsi
objekti so dobili zbirna mesta za
primer evakuacije, hkrati so bile
izvedene tudi evakuacijske vaje
za obvladovanje razmer v prime-
ru izrednih dogodkov ter po`arna
vaja v sodelovanju s PGD Talum.

Incidentni in izredni dogodki
Leta 2005 smo za~eli spremljati in
zapisovati incidente in izredne
dogodke. Cilj tega je prepoznava-
nje in zmanj{evanje potencialnih
in dejanskih nevarnosti za nasta-
nek po{kodb pri delu, vplivov na
okolje in po`arno varnost.
Aktivnosti so se nadaljevale tudi
v letu 2013, ko je bilo zapisanih
74 izrednih dogodkov in 179 inci-
dentov.

Sistem vodenja varnosti in
zdravja pri delu OHSAS 18001
Na osnovi izvedenega vodstvene-
ga pregleda in izvedene zunanje
presoje BVC-ja lahko podamo
skupno oceno, da sistem varnosti
in zdravja pri delu deluje v skladu
z zastavljenimi cilji in programi ter
ga lahko opredelimo kot u~inko-
vitega. Aktivnosti za dosego
okvirnih in izvedbeni ciljev po
Programu varnosti in zdravja pri
delu se izvajajo v okviru finan~nih
mo`nosti.

Povzeto po letnem poro~ilu slu` -
be Sistemi upravljanja.p
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VARSTVO PRI DELU

Predvsem la`je po{kodbe

Stanje na podro~ju varnosti in zdravja pri delu v letu 2013 lahko ocenimo
kot dobro, saj nam je v veliki ve~ini uspelo dose~i zadane cilje na tem
podro~ju.

IZTOK TRAFELA

[tevilo nezgod pri delu v skupini Talum v letu 2013 [tevilo nezgod pri delu in {tevilo izgubljenih dni v skupini Talum v obdobju 1998–2013



Med cilji kakovosti skupine Ta -
lum je zapisano tudi, da `elimo v
letu 2014 prejeti vsaj 0,6 inovacij-
skega predloga na zaposlenega,
kar je skupaj 680 predlogov.
Talum Aluminij, d. o. o., Talum
In{titut, d. o. o., in Talum Ulitki,
d. o. o., so `e lani dosegali oziro-
ma presegali mejo 0,6 predloga
na zaposlenega, za kar jim ~esti-
tamo. Vse talumovce pa poziva-
mo, da premislimo, kaj lahko v
svojem okolju {e izbolj{amo, in z
nenehnimi izbolj{avami skupaj
dose`emo zastavljene cilje.
Konec marca bomo naredili ana-
lizo, koliko predlogov smo podali
v skupini Talum v prvih treh
mesecih leta 2014. Katero podje-
tje bo v tem obdobju po inovativ-
nosti najbolj izstopalo? 
V vsakem podjetju smo imenovali
skrbnika za inovativnost, ki skrbi
za:

- {irjenje inovacijske dejavnosti v
podjetju, 

- animacijo zaposlenih pri dose-
ganju zastavljenih ciljev, 

- prenos dobrih praks v druge OE
in podjetja v skupini, 

- vnos, a`uriranje predlogov v
informacijskem sistemu itd.

V tabeli na strani 15 so zapisani
vsi skrbniki za inovativnost in v
primeru vpra{anj, pobud ali ~esa
drugega, povezanega z inovacij-
sko dejavnostjo, se lahko obrnete
nanje.

Novost na podro~ju inovacijske
dejavnosti je tudi Odbor za ino-
vativnost, ki je sestavljen iz
skrbnikov in strokovnih sodelav-
cev. Odbor za inovativnost skrbi
za sistemsko na~rtovanje, usmer-
janje in spremljanje aktivnosti na
podro~ju inovacijske dejavnosti v
skupini Talum.

Inovacija meseca

Haris Salihagi} Hrenko, univ.
dipl. ing. mat. in met., je v Talumu
zaposlen komaj pol leta in je med
najmlaj{imi in`enirji v podjetju,
vendar je ̀ e pokazal svojo inova-
tivnost in iznajdljivost. Komisija
za obravnavo inovacijskega pred-
loga je izra~unala, da je po njego-
vem predlogu za lo~evanje bime-
tala pri relativno majhnem vlo`ku
nastala gospodarska korist v vred-
nosti 30.635 evrov.

Mnogim so edino merilo uspeha
po slovni uspeh in materialni do se` -
ki. Kaj tebi pomeni uspeh?

Vsak uspeh mi daje notranje
zadovoljstvo in motivacijo za
naprej. Vsi te`imo k temu, da bi
na svoji poti dosegli ~im ve~ uspe-
hov. 

Bimetal – kak{en problem si
re{eval in kako si ga re{il? Kako si
dobil idejo?
Na dvori{~u pred strojno delavni-
co 2 je bila ve~ja koli~ina bimeta-
lov, ki so nastali pri razgradnji
elektrolizne hale B. Ob prihodu v
Talum Aluminij me je Dragan
Mik {a med drugim seznanil s pro-
blemom lo~evanja bimetalov. V
preteklosti so jih posku{ali lo~iti
`e na najrazli~nej{e na~ine, ven-
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INOVATIVNOST ZAPOSLENIH

Odbor za inovativnost

Haris Salihagi} Hrenko, inovator meseca

NIKA SAJKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^, ARHIV

V letu 2013 smo v skupini Talum zabele`ili 448 odobrenih inovacijskih
predlogov, pri ~emer izstopata Talum Aluminij, d. o. o., (110 predlogov)
in Talum Servis in in`eniring, d. o. o., (97 predlogov).

Skupno {tevilo odobrenih in zavrnjenih predlogov v letih od 2009 do 2013

[tevilo inovacijskih predlogov po podjetjih v letu 2013

[tevilo predlogov na zaposlenega v letu 2013

Skupno {tevilo odobrenih in zavrnjenih predlogov v letih od 2009 do 2013
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dar se noben ni izkazal za primer-
nega. Material so zato posku{ali
prodati v celoti, vendar to ni bilo
mogo~e.
Glede na to, da aluminija in ̀ eleza
mehansko ni bilo mogo~e lo~iti,
sem za~el razmi{ljati, kako bi ju
lahko lo~il druga~e. V diplomski
nalogi sem obravnaval spajanje
aluminija in jekla, zato sem vedel,
da na spoju med njima nastaja
krhka intermetalna faza, ki spoj
lahko oslabi. Predlagal sem, da
bimetale z odpadno toploto pre-
grejemo na Riedhammerjevi pe~i
in tako povzro~imo rast vmesne
intermetalne faze. Z nekaj udarci
kladiva po spoju ohlajenih bime-
talov smo dobili lo~ena aluminij
in `elezo. S tem postopkom smo
relativno preprosto lo~ili pri bli` -
no 220 ton bimetalov, iz katerih
smo dobili 200 ton ~istega `eleza
in 20 ton aluminija.

Kak{na je bila alternativa? Kako bi
bimetal lo~ili druga~e?
V preteklosti so bimetale pos ku -
{ali lo~iti z ̀ aganjem in sekanjem,
vendar sta bila oba postopka
predraga. Slabost obeh postop-
kov je tudi to, da popolne lo~itve
materialov ne bi mogli dose~i, saj
bi vedno ostal dolo~en dele` ̀ ele-
za na aluminiju ali obratno. 

Kaj meni{ o sistemu spodbujanja
inovativnosti v Talumu? Se ti zdi
nagrada primerna in te bo motivi-
rala, da bo{ {e naprej iskal nove
inovativne re{itve za re{evanje in -
`e nirskih problemov? 
Vsako okolje, ki spodbuja inova-
tivnost, bo uspe{no, zato mora
biti cilj vsakega zaposlenega, da
je inovativen. Skupaj bomo tako
{e bolj{i in {e uspe{nej{i. ̂ e pa za
to dobimo nagrado ali pohvalo,
pa je to {e toliko bolj{e.

@e ima{ kak{no novo idejo? S ~im
se ukvarja{ sedaj? 
Trenutno skupaj z drugimi sode-
lavci najve~ pozornosti posve~am
projektu recikla`e odpadnih
mag netov s pomo~jo elektroliz-
nega postopka in uporabi odpad-
nih anodnih ~epov pri proizvod-
nji sive litine. Imam pa tudi `e
nekaj novih idej, a so trenutno {e
v povojih.

Gospodarska korist
30.635 EUR
Harisova denarna nagrada 
919 EUR (bruto)p

Podjetje Skrbnik za inovativnost
Talum Aluminij Anton Kirbi{
Talum Livarna Bo{tjan Sagadin
Talum Rondelice Jo`e Turk
Talum Ulitki Toma` Zemljari~
Talum Izparilniki Janez Marini~
Talum Servis in in`eniring Boris Bla`ek
Talum In{titut Stojan Avgu{tin
Vargas-Al Boris Kuhar
Revital Zdravko Klane~ek
Vital Vlado Pignar
Kreativni aluminij Albert Koro{ec
Talum, d. d. Vesna Masten

Bimetal

Aluminij

@elezo



Google Street View je spletna storitev, ki omogo~a pogled na pos-
netke z ulic, pod zemljo, iz amazonskega gozda, oceana in {e kaj bi
se na{lo. Na tej priljubljeni spletni storitvi se je zna{la tudi na{a
“`epna” dr`avica. 

Na www.instantstreetview.com vpi{ite Talum d. d.p
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Ne jo~i za menoj, Argentina. Foto: Toni Verdenik.

Nasip. Nasip 2.

Ledeni objem. Foto: Stanko Jus. Google Street View, Talum 2013

Fotografije meseca

Pogled na Talum 
preko 3D-aplikacije

FOTOGRAFSKA STRAN

WWW.INSTANTSTREETVIEW.COM
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Pred ~asom sva se s kupcem iz
ene od dr`av na{e nekdanje skup-
ne domovine peljala ~ez Slove ni -
jo, natan~neje od Gru{kovja do
Maribora. Presenetile so ga rde~e
ro`e, ki jih ni poznal, so pa visele
s skoraj vsakega okna ob poti.
Stanovanjski bloki, vrtne ute,
hi{e, ki so spominjale na transfor-
matorske postaje z dvema balko-
noma, kapelice, vikendi, celo
javne zgradbe – povsod so visele
lepe, rde~e pelargonije. ^udil se
je tej na{i obsesiji s pelargonijami,
podobno kot sem se ~udil nekaj
minut kasneje jaz, ko je smeti iz
avta hladnokrvno izpraznil na tla
takoj, ko je odprl vrata. In to na
bencinski ~rpalki, meter stran od
ko{a.
Pustimo ob strani vrednostne
sodbe, kaj je kulturno in kaj ne,
dejstvo je, da je vsakemu od naju
padlo v o~i nekaj, kar se je dru-
gemu zdelo samoumevno in neo-
pazno ter zelo vsakdanje. Tak{ne
in druga~ne navade so sestavni
del vsake kulture, razli~ne dru`be
imajo razli~ne kulture, sem pa
spadajo tudi razlike v moralnih
sistemih, vedenju in navadah, {e
v znanosti in tehniki lahko najde-
mo razli~ne re{itve in razlage, ki
so precej odvisne tudi od ̀ ivljenj-
skega okolja. Te navade se v
posamezni dru`bi zelo po~asi
spreminjajo, v prvi vrsti zaradi
splo{ne ~love{ke zna~ilnosti, da
odklanjamo vse, kar nam je tuje,
~udno in da se izogibamo situa-
cijam, v katerih se po~utimo nela-
godno. Ker sem imel prilo`nost
spoznati kar nekaj razli~nih kul-
tur, je bilo {e najbolj zanimivo, da
so najve~ predsodkov o drugih
kulturah imeli ljudje, ki niso bili v
nobenem stiku s temi kulturami,
ve~ina predsodkov in poenosta-
vitev je pri{la iz televizijskih pro-
gramov in ve~ernih novic, kjer je
slabih novic kar mrgolelo. Naen -
krat so vsi bradati Arabci imeli
bombe okrog pasu, Rusi so sami
alkoholiki, Ameri~ani so neved-
ne`i, Hrvati la`ejo, ^rnogorci so
leni, Bosancu te`ko kaj dopove{,
Slovenci pa smo zategnjeni, zalju-
bljeni v svoje hi{e, avte, vikende
na morju in pelargonije.
V~asih ni treba na drugo celino,
dovolj je `e, da pogledamo v

sosednjo vas, dovolj oddaljeno,
da ima drugo nare~je. Tako se
povpre~nemu Maribor~anu zdijo
precej nenavadne {ege in navade
okrog ptujskega fa{enka, pa so
oddaljeni samo slabih dvajset
kilometrov. Sicer se tudi v drugem
najve~jem mestu osnovne {ole in
razna dru{tva nekaj trudijo s
pustom, vendar ni isto, saj ni pri-
merjave z Dravskim poljem, kjer
se `e od novega leta `ivi za pust.
Barvajo se traktorji, prikolice gre-
do v nadgradnjo, {ivilje so
zaklju~ile naro~ila ̀ e avgusta lani,
peki, mesarji in natakarji pa s pol-
no paro do zadnjega torka, ko se
zdi, da ni ~loveka, ki se ni nama-
skiral in podal v razvrat. ^isti
hedonizem.
Tudi pitje kave je eden od obre-
dov, ki si zaslu`ijo nekaj na{e
pozornosti. Spet ni treba pakirati
kov~kov, dovolj je, da sedemo na
medkrajevni avtobus in se odpe-
ljemo na vrh Pohorja ali pa v nam
bli`nje Haloze in se ~udimo razli-
kam. Kava pri Pohorcih ima
~uden okus po borovnicah, naj-
bolj{a je, ko jo splaknemo s
pivom, medtem ko nas v Halozah
pri~aka lon~ek z dvema ali tremi
decilitri kave, to pa je koli~ina, ki
se je ne bi sramovali niti Ame ri -
~ani, le da je halo{ka kava precej
bolj mo~na in ni za ljudi s slabim
srcem. Podobno kot na{a elektro-
liza. Temu, kar ostane v {alici,
Primorci re~ejo macchiato – itali-
janska beseda »macchia« namre~
pomeni »lisa« oziroma »made`«. ̂ e
ta ostanek prelijemo z vodo, dobi-
mo tako imenovano »var~no
kavo«, ki jo nekateri uporabljajo
tudi za umivanje pelodnih vre~k,
~e smo dostojni in uporabimo pri-
spodobo iz rastlinskega sveta. 
[tevilo praznikov in obredov, ki
bi jih lahko analizirali, presega
namen dana{nje kolumne, bistve-
no je, da poskusimo premagati
odpor pred neznanim, ko in ~e
potujemo, in dopustimo mo` -
nost, da so stvari lahko tudi dru-
ga~e urejene. Eni gojijo pelargo-
nije, drugi kaktuse, tretji pa imajo
kar prazne police, {e najlep{e pa
je, da se dobro razumejo ob kavi.
Tudi ~e je iz avtomata. Bljak.p

KOLUMNA

Pelargonije

GREGOR JURKO
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Po dogovoru z gasilci, ki so bili
pripravljeni iti v Postojno, po
uskla jevanju v slu`bah zaradi
odsotnosti z delovnega mesta in
{e drugih malenkostih smo v
ve~ernih urah potrdili na{o prisot-
nost poveljniku GZ Kidri~evo Jo -
`etu Kanclerju. Ta nam je dal
nadaljnje napotke o zbirnem mes -
tu za vse sodelujo~e enote ter o
potrebni tehniki in opremi, ki je
nujna pri nudenju po mo ~i (agre-
gati, motorne ̀ age …). Tako smo
se Zdenko Bel{ak, Dejan [ibila in
Jo`ef Murata ob 4.30 odpravili na
Ptuj v gasilski dom, kjer je bilo ob
5. uri zbirno mesto za vse enote
podravske regije. Na uvodnem se -
stan ku nam je poveljnik podrav -
ske regije Du{an Vi`intin povedal
osnovna navodila glede poti in
zbirnega mesta v Postojni. V Po -
stojni smo v eni izmed delovnih
organizacij posamezne enote
dobile lokacije na{ega delovanja
in kontaktne {tevilke, na katere
smo v primeru te`av lahko pokli-
cali. Na{a ekipa je bila razporeje-
na na delo v Postojni. Stanoval -
cem smo nudili pomo~ z agregati,
~istili smo sneg na dohodnih in
dovoznih poteh, o~istili `led s
kak{nega vozila, spra vili v pogon
nov agregat pri individualni hi{i,
se z lastniki pogovarjali in jih
bodrili. Bili so nas zelo veseli.
Na{e delo se je kon~alo ob 16. uri,
potem pa smo od{li na topel
obrok v postojnsko voja{nico.
Proti domu smo se odpravili malo
po 17. uri.  
Naj poudarim, da sta poveljnik GZ
Kidri~evo in poveljnik podravske
regije to nalogo organizirala zelo
dobro, saj smo samo tako lahko
svoje delo opravili dobro in var-

no. Zahvaljujemo se direktorju
dru`be Vargas-Al, d. o. o., Iztoku
Trafeli, ki nas je podprl pri odho-
du na pomo~ v Postojno –  sode-
loval je tudi poklicni gasilec Nejc
Frange` iz druge enote – ter nam
ponudil potrebno tehniko in
opremo, last omenjene dru`be.p

Ne bomo pa pozabili na novosti,
saj bomo ponudbo ro` vsak
mesec popestrili z novimi artikli,
ki vas bodo navdu{ili in polep{ali
va{ dom z okolico.
Prodajalna bo z vami dihala vse
letne ~ase, ~as odprtosti pa se bo
prilagajal glede na sezono.

Trenutni delovni ~as:
od ponedeljka do petka 
od 8.00 do 16.00,
ob sobotah 
od 8.00 do 13.00. 
Ob nedeljah in praznikih 
je prodajalna zaprta.

Delovni ~as od 1. 4. do 15. 6.:
od ponedeljka do petka 

od 8.00 do 18.00, 
ob sobotah 
od 8.00 do 13.00.
Ob nedeljah in praznikih 
bo prodajalna prav tako zaprta.

V obnovljeno prodajalno vabimo
vse ljubitelje ro` in cvetja. Pre pri -
~ani smo, da boste s ponudbo in
svetovanjem zadovoljni. ^akala
pa vas bo tudi pestrej{a ponudba
kakovostnih sadik zelenjave –
leto{nja novost bodo cepljene
sadike, pa tudi {irok izbor zeli{~
in za~imb.

Se priporo~amo!p

VARGAS-AL

REVITAL

Odpravljanje `leda
v Postojni

Prenova prodajalne

JO@EF MURATA
FOTO: JO@EF MURATA

Dne 5. februarja 2014 popoldne sem bil z SMS-sporo~ilom obve{~en,
da je na{a gasilska zveza skupaj z drugimi zvezami podravske regije
napotena na pomo~ pri odpravljanju ̀ leda v Postojni in njeni neposredni
okolici.

Februarja letos se nam je uresni~ila ve~letna ̀ elja – prenova prodajalne
Revital. S prenovo smo zagotovili ve~jo preglednost nad ponudbo, bolj
funkcionalno izkori{~enost in nenazadnje lep{i videz prostora. Kupcu
prijaznej{a prodajalna bo v prihodnje med drugim ponujala tudi pestrej{o
ponudbo za vrt in okolico.

DANIJEL VRBNJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Za uresni~itev dolgoro~nih ciljev
in poslanstva vabimo mlade, da
postanejo na{i {tipendisti. Poleg
{tipendije jim nudimo mo`nost,
da `e v ~asu {olanja spoznavajo
delovno okolje in svoje bodo~e
sodelavce. Prav tako jim je omo-
go~ena pomo~ pri pripravi {tudij-
skih obveznosti in – kar je {e naj-
bolj pomembno – pri nas si lahko
pridobijo svoje prve delovne
izku{nje in postanejo del pisane
zgodovine, na katero smo pono-
sni, saj se letos kitimo z nekaj
desetletji, natan~no s {estimi v
vrsti. 
Kadrovski {tipendisti se `e med
{olanjem zelo aktivno vklju~ujejo
v bodo~a delovna okolja. Njihova
zaveza je, da se s {tipenditorjem
dogovarjajo o opravljanju semi-
narskih in diplomskih nalog,
obvezne prakse, imajo tudi pred-
nost pri opravljanju po~itni{kega
dela. Po uspe{no zaklju~enem
{olanju je cilj najti zanje ustrezno
delovno mesto, na katerem bodo
svoje znanje lahko prenesli v
prakso.
Da pa ne bi bile v ospredju vedno
samo dol`nosti in obveznosti do
podjetja, pa se v Talumu `e tretje
leto trudimo, da kot {tipenditor
povabimo svoje »varovance« na
tako imenovani letni sprejem.

Zadnji januarski dan je bil tako
letos rezerviran za obisk na{ih
kadrovskih {tipendistov. Po urad-
nem nagovoru predsednika
dru`be so si mladi ogledali film,
ki jim je pribli`al razvojno pot
na{e dru`be. Spo{tovanje zgodo-
vine in ljudi, ki so 60 let soustvar-
jali tovarno, je pomembno za
ustvarjanje na{e prihodnosti. V
zadnjem delu so bili {tipendisti
seznanjeni z razvojnimi projekti
skupine in povabljeni k sodelo-
vanju `e v ~asu {olanja. Da bi si
la`e predstavljali, kako poteka
proizvodnja aluminija, so se spre-
hodili {e po proizvodnih halah in
si pridobili veliko prakti~nega
znanja, ki so ga z njimi podelili
na{i strokovnjaki. 
Ponosni smo na na{e {tipendiste.
Do prihoda med nas, ko bomo
skupaj za~eli pisati {e zaposlitve-
no zgodovino, kakor jo je pred
njimi `e marsikateri na{ zaposle-
ni, jim `elimo veliko {tudijskega
uspeha.p

KADROVSKA SLU@BA

Pomembnost kadrovskih {tipendistov

V skupini Talum se zavedamo, da je klju~ do uspeha v znanju. Tako `e
vrsto let s kadrovskim {tipendiranjem vklju~ujemo bodo~e potencialne
sodelavce z znanji, ki bodo omogo~ala razvoj dru`be in uresni~evanje
zastavljenih ciljev. 

VESNA MASTEN
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

[tipendisti s predsednikom Uprave in vodjo Strate{kega razvoja

V proizvodnji rondelic

Seznam {tipendistov po smereh v {ol. letu 2013/2014

Strokovna izobrazba [tevilo
Dipl. in`. str. (VS) / 1. bol. st. 2
Dipl. in`. str. (UN) / 1. bol. st. 3
Mag. gosp. in`enirstva / 2. bol. st. 1
Mag. in`. oblikovanja izdelkov / 2. bol. st. 1
Dipl. in`. elektroteh. (UN) / 1. bol. st. 2
Dipl. in`. elektrotehnike (VS) / 1. bol. st. 2
Mag. in`. elektrotenike / 2. bol. st. 1
Dipl. in`. metal. in mat. (UN) / 1. bol. st. 1
Mag. biolog. in ekologije z naravovarstvom / 2. bol. st. 1
Mag. ekonomije / 2. bol. st. 2
Mehatronik operater 2
Oblikovalec kovin - orodjar 4
Avtoserviser 1
Pe~ar - polagalec kerami~nih oblog 1
Skupaj 24
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Naslov Topographia Sloveniae
Modernae je povzet po topogra-
fijah Janeza Vajkarda Valvasorja,
v katerih je avtor objavil ve~ sto
bakrorezov mest in gradov na Ko -
ro{kem in Kranjskem. Gradovi so,
tako Fari~, ne ko~ predstavljali
politi~no, voja{ ko in gospodar-
sko mo~ dr`ave ali regije. Danes
nam predstavljajo kulturno de -
di{~ino. Po leg lepote ostankov
zgradb nam `eli Fari~ pokazati
tudi na{ odnos to te dedi{~ine. ̂ e
so gradovi neko~ predstavljali
mo~, pa danes morda predstavlja-
jo nemo~ neke dr`ave. Za obnovo

gradov seveda ni denarja. Vseh
tudi ni treba obnavljati. Lahko pa
bi zaustavili propadanje zidov, ki
so {e ostali za neko~ mogo~nimi
stavbami. 
Spomnimo se gradu v Kungoti
nedale~ od nas. Pred nekaj deset-
letji je grad {e trdno stal. Danes
ga skoraj ni ve~.
Razstava je vsekakor vredna ogle-
da.
Pa {e to. Na odprtju razstave smo
bili {tirje talumovci, pa {e to tako
reko~ po slu`beni dol`nosti. To
ni v redu.p

KULTURA

Topographia
Sloveniae Modernae

SINDIKAT

Zaklju~ek
keglja{ke sezone

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

V ~etrtek, 13. februarja, smo v avli upravne zgradbe v Talumu odprli
razstavo fotografij znanega ptujskega in slovenskega fotografa Borisa
Fari~a, ki sicer deluje kot fotograf v Pokrajinskem muzeju Ptuj - Ormo`.
Razstava je, tako kot bodo vse naslednje, posve~ena Talumovi {estde-
seti obletnici. Na razstavi lahko vidimo ostanke oziroma ru{evine neka-
terih slovenskih dvorcev in gradov, ki jih avtor i{~e in fotografira po
razli~nih krajih Slovenije. 

V petek, 20. decembra 2013, smo se ob 14. uri Talumovi keglja~i
zbrali na zaklju~ku keglja{ke sezone za leto 2013.

Avtor razstave Boris Fari~

IGOR JEZA
FOTO: IGOR JEZA

Keglja{ka sekcija Skei KSP Kidri~evo 

Ljubitelji tega {porta smo se zbrali
na dvosteznem keglji{~u KK Ptuj,
ki je pod tribuno na stadionu NK
Drava. Organizator in izvajalec je
bil SKEI, Konferenca sindikalnih
pod ru`nic Kidri~evo. Letos smo
~lanice in ~lani sindikata iz
Taluma in Silkema celo leto prid-
no nabirali kondicijo. Imamo eno
mo{ko in eno `ensko ekipo, ki
nastopata na razli~nih tekmova -
njih. Ekipa mo{kih iz regijske
organizacije Ptuj se je na dr`av -
nem prvenstvu SKEI Slovenije z
974 podrtimi keglji uvrstila na
odli~no 4. mesto, ̀ enska ekipa pa
s 406 keglji na 5. mesto.
Decembrsko tekmovanje je pote-
kalo po pravilih KZS. Igrali smo
60 lu~ajev, 2 x 30 in {e 10 lu~ajev
za ogrevanje. Udele`ilo se je ga

deset tekmovalcev in tekmovalk,
ki redno trenirajo. Rezultat je {tel
za razvrstitev posameznikov,
sre~ni dobitniki pokalov pa so bili
med mo{kimi Du{an Vorih (488),
Stane Horvat (475) in Mirko [tagar
(462), med `enskami pa Doris
Sor{ak (248), Nika Sor{ak (233),
Dragica Sor{ak (218) in Vida
@inko (206).
Po kon~anem tekmovanju je
predsednik Keglja{ke sekcije
Du{an Vorih podelil pokale
najbolj{im tekmovalkam in tek-
movalcem. Med samim tekmo -
vanjem je bilo poskrbljeno tudi za
jeda~o in pija~o. Na koncu smo v
prijetnem dru`enju ob kegljanju
sklenili, da se bomo v novem letu
dobivali v {e ve~jem {tevilu. 
Vabljeni vsi ljubitelji kegljanja. 

@enske
1. Doris Sor{ak 248
2. Nika Sor{ak 233
3. Dragica Sor{ak 218
4. Vida @inko 206

Mo{ki
1. Du{an Vorih 488
2. Stane Horvat 475
3. Mirko [tagar 462
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Dolgolistna meta je ve~letnica,
njeni cvetovi so bledo vijoli~asti,
v podolgovatih sestavljenih kla-
sastih socvetjih. Listi so suli~asti,
brez peclja in ostro napiljeni.
Raste ob obre`jih, jarkih, na
vla`nih travnikih ter ob poteh. Ta
vrsta met nima mo~nega vonja, ki
je zna~ilen za ve~ drugih vrst met.
V eteri~nih oljih ima namre~ le
neznatne koli~ine mentola. ^aj iz
te rastline je kljub temu aro ma -
ti~en in prijetno ogrevajo~. Zaradi
velikih dlakavih listov je dolgoli-
stna meta izvrstno polnilo, ki
povezuje druge sestavine v ~ajnih
me{anicah.
Dolgolistna meta je bila v anti~nih
~asih zelo priljubljena. Omenjena
je celo v Bibliji pri o{tevanju
pismoukov, farizejev in hinavcev,
ki pretirano spo{tujejo predpise
in dajejo desetino od pridelane
mete in druge zelenjave, opustili
pa so usmiljenje in pravi~nost. V
anti~ni Gr~iji je bila simbol stra-
stne ljubezni. Iz nje so pripravljali

ljubezenske napoje, ob poroki pa
so se z njo oven~ali ̀ enini. Metini
ven~ki naj bi predvsem prepre~ili
»ma~ka« po svatbenem veselja -
~enju.
V ljudskem zdravilstvu so to vrsto
mete uporabljali predvsem za
spodbujanje prebave in proti
napenjanju v trebuhu. Tako u~in -
kuje kavron, sestavina eteri~nega
olja, ki jo vsebuje tudi kumina.

Nasvet za ~ajno me{anico 
Ljubezenski ~aj za ljubitelje met si
pripravimo iz enakih delov po p -
ro ve mete, melise in dolgolistne
mete. Okus in videz lahko za -
okro`imo z dodatkom son~ni~nih
cvetov.

Dolgolistno meto in druge vrste
met lahko kupite tudi v podjetju
Revital.

Vir: R. Beiser, ^aji iz zeli{~ in
sade`ev, 2011 p

REVITAL

Dolgolistna meta,
simbol ljubezni
(Mentha longifolia)

Aca Todorovi}a so na{li mrtvega
nekje v sredini februarja.
Neko~ je delal v Talumu. Takrat
se »fabriki« {e ni reklo tako. Delal
je na napravi za suho ~i{~enje pli-
nov. Nato je od{el iz tovarne in
postal samostojni podjetnik. Ne
vem, kaj natan~no je delal. Spo m -
nim se le, da sem ga sre~al v prvi
polovici devetdesetih na Pre{er -
no vi ulici na Ptuju. Ne vem,
mogo~e leta 1993 ali 1994. Tudi
takrat je bil pustni ~as. Karne val -
ska nedelja. Med pogovorom sem
ga vpra{al tudi, ali je `e napisal
pro{njo za slovensko dr`avljan-
stvo. Odgovoril je z ne in tudi, da
ne namerava. Malo sem bil
za~uden. Zakaj bi nekdo, ki `ivi
v Sloveniji in ima tu dru`ino –
`eno Slovenko in h~erko –
zavra~al dr`avljanstvo tako »lepe
in prijazne de`ele«? Pa mi je pojas-
nil. Povedal je, da so mu vzeli
dr`avo. Jugoslavije tako reko~ ni
bilo ve~. V njej se je opredelil za
Jugoslovana in njegova dr`ava je
bila Jugoslavija. Ne torej Slo ve -

nija, ko je pri{el v Slovenijo, in ne
Srbija, ko je od{el iz Srbije. @elel
je ostati tujec in zato so ga izbrisali
kot {e mnoge druge. Ve~ od tega,
da je bil izbris tiso~ev ljudi eno
najbolj izprijenih dejanj v novi
Sloveniji, o tej temi ne bom napi-
sal. 
Z Acom sva se kasneje {e nekaj-
krat sre~ala. In prav on je bil tisti,
ki mi je do konca razlo`il problem
izbrisanih. Zato sem {e danes in
seveda ̀ e od takrat na strani tistih,
ki so temu dejanju nasprotovali in
mu {e. 
Aco je bil predsednik Dru{tva
izbrisanih. Bil je velik borec za nji-
hove pravice. Vsaka ~ast mu. V
tem boju je tudi izgorel, kajti kljub
pozitivnim razsodbam tako slo-
venskega ustavnega sodi{~a kot
mednarodnega sodi{~a se v
Sloveniji v zvezi s tem ni zgodilo
prav veliko. 
Ni si zaslu`il take smrti, ~eprav se
je zanjo odlo~il sam. Vsem, ki ima-
jo kaj vesti, bi ob tem najbr` mora-
lo biti malo tesno pri srcu.p

V SPOMIN

Svobodna smrt

MOJCA KAVA[
FOTO: UPLOAD.WIKIMEDIA.ORG

DARKO FERLINC
FOTO: SPLET

Kako ironi~no. Svobodna smrt ali druga~e – samomor. Kako demokra-
ti~no. Tudi tisti, ki so zakrivili izbris ve~ kot 25.000 dr`avljanov Slovenije
pred ve~ kot 20 leti, so bili ironi~ni. In so {e danes. Podlo ironi~ni.

Meta (Mentha longifolia)

Aleksander Aco Todorovi}
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Zima v Talumu
Otvoritev razstave

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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Avgusta 1958 je Josip Broz torej
{e drugi~ obiskal tovarno v Kidri -
~evem. Hm. Zanimivo, da sem
kon~ala ravno pri tem dogodku,
ko sem za~ela pisati ~lanek druge
petletke zgodovine na{e »fabri-
ke«, saj sem pri pospravljanju
na{la izkaznico Zveze pionirjev
Jugoslavije. ̂ as pionirjev, ki se ga
sama {e spominjam, saj sem bila
med zadnjimi generacijami, ki
smo dale pionirsko obljubo. Pa s
tem ne ̀ elim povedati, da se spo-
minjam leta 1958, saj sem bila v
zvezo sprejeta komaj leta 1985, se
pa {e zelo dobro spominjam tistih
proslav, preprostosti ~loveka,
praznovanj in pomembnih do -
god kov, kakor je bil tudi tisti, ko
je predsednik jugoslovanske dr`a -
ve v Kidri~evo pri{el med obi-
skom tovarni{kih krajev, rudni-
kov in elektrarn [tajerske in Ko -
ro{ke.  
Tito si je s svojim spremstvom naj-
prej ogledal Tovarno glinice in

aluminija. Kolona avtomobilov,
ki je vozila skozi naselje, kjer jo
je pozdravila mno`ica ljudi, je ob
11. uri pripeljala pred tovarno. Tu
so goste pozdravili predsednik
ob~ine Ptuj Janko Vogrinec,
direktor tovarne Franjo Grünfeld,
predsednik delavskega sveta Jo`e
[egula, predsednik upravnega
odbora Ivan Veble in drugi vid-
nej{i funkcionarji iz Kidri~evega.
Po ogledu tovarne je kolona vozil
iz Titovega spremstva odpeljala
proti dana{nji restavraciji Pan,
kjer je imel Tito pri kosilu pogo-
vor z lokalnimi funkcionarji. Po
triurnem ogledu Kidri~evega je
Tito odpotoval naprej. Tovarna je
pomembna, je »kri~al« ta dogo-
dek.
Med letoma 1959 in 1963 se je
proizvodnja glinice popolnoma
avtomatizirala, leta 1963 pa je bila
kon~ana tudi gradnja elektrolizne
hale B z zmogljivostjo 42.000 ton
aluminija na leto. 

Tudi v naselju Kidri~evo se je veli-
ko delalo. Naselje je dobilo pekar-
no, dve trgovini in 150 gara`.
Obnovljena sta bila kinodvorana
ter kopali{~e iz prve svetovne voj-
ne, kamor je bila speljana topla
voda iz tovarne. Leta 1953 so
za~eli graditi tudi stadion z vsemi
pomembnimi {portnimi objekti
(nogometni stadion, igri{~e za
tenis in odbojko, streli{~e). Leta
1959 je bila zgrajena nova {tiri -
razredna osnovna {ola, saj so do
leta 1950 otroci iz naselja obisko-
vali osnovno {olo v Lovrencu,
potem pa je bila v eni izmed Gra -
disovih barak urejena {tirirazred-
na osnovna {ola. Leta 1964 sta bila
dograjena {e dva stanovanjska
bloka za u~itelje. Zgrajenih je bilo
37 stanovanjskih stavb s 400 sta-
novanji ter nekaj stavb za javne
namene.  Leta 1964 so {olo dogra-
dili v osemletko s telovadnico.
Svoje prostore je dobil otro{ki
vrtec z jaslimi v pritli~ju tretjega

ZGODOVINA

Posebnega pomena za dr`avo

VESNA MASTEN
FOTO: ARHIV
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bloka, ki je bil ustanovljen leta
1950, leta 1965 pa se je preselil v
novozgrajeno monta`no zgrad-
bo. Tovarni so se tako ponujale
tudi re{itve nastanitev svojih za -

poslenih v prijetnem okolju, mla-
dim dru`inam pa dostop do po -
membnih institucij le korak ali
dva stran.
Leta so pripeljala do prve okrogle

obletnice. Vodstvo tovarne je ob
deseti obletnici samoupravljanja
javno predstavilo uspehe v proiz-
vodnji. Po jutranji budnici, dopol-
danskem sprejemu gostov in
upravnega odbora je bila zve~er
zabava za vse zaposlene. Ob tej
prilo`nosti je bila izdana bro{ura,
v kateri je povzet potek gradnje
tovarne in opisana proizvodnja v
prvih letih njenega obratovanja.
Bro{ura je dragocen dokument,
{e podrobneje pa se lahko z obra-
tovanjem tovarne in vsemi mejni-
ki v njeni preteklosti pou~imo ob
prebiranju ~asnika Aluminij, ki
kot mese~nik redno izhaja od leta
1963. Vodstvo tovarne glinice in
aluminija je vedno vzorno skrbelo
za mnogotere dejavnosti v Kidri -
~evem. Zaposleni v tovarni so so -
delovali v gasilski enoti, na {port -
nih prireditvah, v godbi na pihala,
pri kulturnih prireditvah … in bili
pri tem dele`ni podpore vodilnih
v podjetju. Velika menza, zgraje-
na ob stiku tovarni{kega kom-
pleksa z naseljem Kidri~evo, je
bila prizori{~e {tevilnih dru ̀ ab -
nih sre~anj, ki so se jih radi ude-
le`evali tudi Ptuj~ani. Tradi ci jo
ohranja tudi sedanje vodstvo to -
varne, saj se v prenovljeni restav -
raciji ob vseh ve~jih dogodkih
sre~ujemo na mestu, ki mu je bilo
`e v zibko dano, da postane glav -
ni »punkt« snidenj, obujanja spo-
minov, praznovanj …p
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KRI@ANKA

Te`je besede: AKOPA, ANAEROBA, ARIAN, CHAK, ^ANO, DIAKONAT, RITZ, STALI[, UNIAT.




